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RO.AS.IT.

„Un pic de Italia la Bucureşti”, şi-au dorit organizatorii
Festitalia şi asta au reuşit să realizeze. O sărbătoare 
câmpenească în spiritul tradiţiei italiene de unde nu au
lipsit pizza, spaghetti cu parmezan şi carnea pe grătar a
avut loc în Herăstrău, cel mai mare parc din Bucureşti.                           
Zona rezervată Festitaliei a fost vizitată timp de o săp-
tămână de bucureşteni dar şi de italienii aflaţi în capi-
tală, dornici de spectacol şi de culorile tipice unei Italii
autentice. 
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Politică

Partener oficial al RO.AS.IT.

Un nou an de Festitalia cu muzică, bucate şi
voie bună în parcul Herăstrău din Bucureşti

BUON FERRAGOSTO!BUON FERRAGOSTO!
24 de milioane de italieni pleacă în vacanţă
în luna august. 71% se îndreaptă spre mare!
24 de milioane de italieni pleacă în vacanţă
în luna august. 71% se îndreaptă spre mare!



Eveniment 2

„Un pic de Italia” la Bucureşti şi-au dorit
organizatorii Festitalia şi asta au reuşit să
realizeze. O sărbătoare câmpenească în
spiritul tradiţiei italiene de unde nu au
lipsit pizza, spaghetti cu parmezan şi
carnea pe grătar a avut loc în Herăstrau,
cel mai mare parc din Bucureşti.
Zona rezervată Festitaliei a fost vizitată
timp de o săptamană de bucureşteni dar
şi de italienii aflaţi în capitală, dornici de
spectacol şi de culorile tipice unei Italii
autentice. În cele şapte zile dedicate
evenimentului s-au susţinut spectacole
de muzică folk, jazz, clasică, pop-rock,
acordeon, nai, pian iar pentru iubitorii de
cultură au fost rezervate momente de
spectacol de teatru.

La 'Roaba de cultură', românii şi italienii
s-au relaxat în hamace sau au citit pe
iarbă, profitând de vremea frumoasa de
afară.
Asociaţia Italienilor din România-
RO.AS.IT. a fost prezentă pe tot parcur-
sul festivalului italian pentru a promova
identitatea minorităţii etnice italiene din
România. Standul expus de RO.AS.IT. a
fost vizitat de publicul larg dar şi de am-
basadorul Italiei, Diego Brasioli, care
s-a întreţinut cu preşedintele Ioana
Grosaru şi cu Andi Grosaru, secretarul
general.
Cu ocazia trecerii de la preşedinţia
greacă a Uniunii Europene la cea ita-
liană, Festitalia a dedicat ultima seară a

evenimentului Greciei şi culturii
elene.
Cea de-a doua ediţie a Festitalia a fost
organizată de Ambasada Italiei şi In-
stitutul Italian de Cultură, în partene-
riat cu Creart – Centrul de Creaţie
Artă şi Tradiție al Municipiului Bu-
cureşti şi Asociaţia Green Revolution,
cu sprijinul Primăriei Municipiului
Bucureşti, al ALPAB (Administraţia
Lacuri, Parcuri şi Agrement Bu-
cureşti), al RO.AS.IT. (Asociaţia Ital-
ienilor din România) şi al Ambasadei
Greciei. (Florentina Caragea)

Un nou an de Festitalia cu muzică,
bucate şi voie bună în Bucureşti

“Un po`d`Italia a Bucarest” è quello che gli
organizzatori dell`evento Festitalia hanno
voluto è sono stati in grado di realizzare. Una
festa campagnola nello spirito della tradizione
italiana, svolta presso Herastrau, il più grade
parco di Bucarest, dove non ha mancato la
pizza, gli spaghetti con parmigiano e carne alla
griglia.
L`area riservata per Festitalia è stata visitata
per una settimana non solo da bucarestini, ma
anche dagli italiani che si trovavano alla
capitale, desiderosi di spettacolo e di colori
tipici per un`Italia autentica. Nei sette giorni
dedicati all`evento si sono svolti spettacoli di
musica folk, jazz, classica, pop-rock,
fisarmonicista, flauto di Pan , pianoforte, e per
gli amanti della cultura sono stati prenotati
momenti teatrali.
Alla “Roaba de cultura”, romeni e italiani si
sono rilasciato nelle amache o hanno letto
sull`erba, approfittando del bel tempo.
L`Associazione degli Italiani di Romania –
RO.AS.IT. è stata presente durante tutto il fes-

tival italiano per promuovere l`identità delle
minoranze etniche italiane din Romania. Lo
stand esposto dalla RO.AS.IT. è stato visitato
dal pubblico, ma anche dall`ambasciatore
d`Italia, Diego Brasioli, che ha dicusso con
Ioana Grosaru, presidente dell`Associazione
degli Italiani di Romania, e con Andi Grosaru,
segretario generale. In occasione della
transizione dalla presidenza greca dell`Unione
Europea a quella italiana, Festitalia ha dedicato
l`ultima sera dell`evento alla Grecia e alla sua
cultura. Gli spettatori hanno goduto da danze e
musica tradizionale greca. La seconda edizione
della Festitalia è stata organizzata dall`Am-
basciata d`Italia e dall`Istituto Italiano di
Cultura, in partnership con Creart - Centro di
Creazione Arte e Tradizione del Municipio
Bucarest e l`Associazione Green Revolution,
con l`appoggio del Municipio di Bucarest, del
ALPA( Amministrazione Laghi, Parchi e
Diverimento Bucarest), della RO.AS.IT.
(l`Associazione degli Italiani di Romania) e

dell`Ambasciata di Grecia.

Un nuovo anno di Festitalia con
musica, cibo e buon umore
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Şedinţa Comisiei de Cultură a CMN

Membrii Comisiei de Cultură a Consiliu-
lui Minorităţilor Naţionale s-au reunit la
Constanţa. Au fost prezenţi ambii sub-
prefecţi, unul din partea turcilor, altul din
partea tătarilor, subsecretarul de stat
Amet Aledin şi reprezentanţi ai mi-
norităţilor italiene, turce, tătare, ruşilor
lipoveni, grecilor, germanilor, rutenilor
şi macedonenilor, alături de Bârcă Con-
stanţa, consilier DRI.
Amet Aledin a evocat personalitatea fos-
tului său coleg, Deputatul Mircea
Grosaru, pe care l-a prezentat ca fiind
unul dintre cei mai buni deputaţi pe care
i-a avut Parlamentul României. Domnul
Amet Aledin ne-a sensibilizat şi în ceea
ce priveşte Casa d’Italia Constanţa, imo-
bil a cărui degradare avansată a atras
atenţia presei locale.
De asemenea, s-a discutat despre vizita
delegaţiei DRI în Tulcea, în cadrul
proiectului Strategiei Dunarii. Doamna

Serim Turkoglu a prezentat proiectul
Itinerarii Culturale, în care fiecare mi-
noritate va avea doi reprezentanţi care îşi
vor prezenta ţara de origine.
Din partea RO.AS.IT., la reuniune a par-
ticipat secretarul general Andi Grosaru,
care a prezentat evenimentele culturale
organizate de către asociaţie în prima
jumătate a anului, a amintit despre
reuşita reintroducerii predării în limba
maternă italiană la Liceul Dante Alighieri
din Bucureşti, dupa 60 de ani, şi a vorbit
despre vizita făcută la Parlamentul Euro-
pean de la Bruxelles, unde a discutat de-
spre multilingvism, multiculturalitate şi
repectarea drepturilor minorităţilor.
Constanţa Bârcă a facut un apel la orga-
nizaţii să demareze o iniţiativă de înfi-
inţare a unei arhive online, care să
cuprindă materiale despre evenimentele
din viaţa culturală a fiecărei minorităţi.
În ceea ce priveşte proiectul Strategia

Dunării, în care DRI-ul şi organizaţiile
minorităţilor nationale pot fi parteneri, s-
au evidenţiat următoarele obiective:
- Dezvoltarea unor rute culturale turistice
noi şi sprijinirea celor existente în
regiunea Dunării;
- Crearea unei Cărţi Albastre a identităţii
culturale a Dunării, cu implicarea Minis-
terului Culturii, a DRI şi a organizaţiilor
minorităţilor naţionale;

- Păstrarea moştenirii culturale şi a valo-
rilor naturale prin dezvoltarea clusterelor
relevante şi a reţelelor de muzee, centre
de vizitare/interpretare în Regiunea
Dunării
- Promovarea schimburilor culturale şi
crearea de reţele în domeniul artei con-
temporane în Regiunea Dunării.

S-a reunit şi Comisia pentru probleme financiare
Sediul Uniunii Elene din România a găzduit şedinţa Comisiei pentru Probleme
Financiare a Consiliului Minorităţilor Naţionale. Asociaţia Italienilor din Româ-
nia – RO.AS.IT. a fost reprezentată la întâlnire de Ioana Grosaru – preşedinte, şi
de Carmen Lupu – director financiar. Printre punctele de discuţie s-au numărat
monitorizarea organizaţiilor minorităţilor naţionale de către Curtea de Conturi,
alcătuirea documentaţiei justificative pentru cheltuieli, contractele de muncă şi
statul de plată, precum şi punerea la dispoziţie, pe viitor, a unor formulare de
documente tipizate, pe care să le folosească toate organizaţiile. De asemenea, s-
a discutat despre cheltuielile pe care le pot face organizaţiile minorităţilor
naţionale pentru manuale şcolare în limba maternă.

Ziua Dunării, marcată prin festivalul „Diferiţi etnic, dar uniţi cultural”, la Eşelniţa

La Eşelniţa, judeţul Mehedinţi, a avut loc în perioada
28 – 29 iunie a. c. prima ediţie a festivalului „Diferiţi
etnic, dar uniţi cultural”, singurul festival ce pro-
movează cultura tuturor etniilor de pe Clisura Dunării.
Evenimentul a fost dedicat Zilei Dunării – 29 iunie –
care este marcată prin diverse evenimente în toate
statele riverane.

Festivalul a fost organizat de Asociaţia “Comunităţii
Eşelniţa Cazanele Dunării” în parteneriat cu Departa-
mentul pentru Relaţii Interetnice din cadrul Guvernului
României, cu sprijinul Consiliului Judeţean Mehedinţi,
al Primăriei din Eşelniţa şi al grupului de iniţiativă ”In-

teretnici în Acţiune” (30 de tineri reprezentanţi ai co-
munităţilor etnice din Clisura Dunării). Ideea de a or-
ganiza acest festival a fost unul din rezultatele
proiectului ”Tinerii pun punctul pe I(nterculturalitate)”,
desfăşurat în perioada iulie 2013 – iunie 2014 de Fun-
daţia Parteneri pentru Dezvoltare Locală şi Departa-
mentul pentru Relaţii Interetnice, finanţat de Comisia
Europeană prin programul Tineret în Acţiune.

Scopul urmărit prin organizarea şi des-
făşurarea festivalului „Diferiţi etnic,
dar uniţi cultural” a fost promovarea
patrimoniului cultural al etniilor din
spaţiul Clisurii Dunării, mai puţin
cunoscut dar extrem de valoros. Activ-
ităţile organizate pe parcursul celor
două zile la Eşelniţa au vizat conştien-
tizarea importanţei păstrării valorilor
tradiţionale şi autentice în rândul tiner-
ilor, mobilizarea comunităţilor din
zonă pentru organizarea unor activităţi
care să le promoveze limba, cultura şi
tradiţiile, creşterea gradului de participare a tinerilor la
promovarea zonei. Beneficieri au fost atât localnicii, cât
şi turiştii aflaţi în localităţile apropiate de Porţile de Fier
şi Cazanele Dunării. Protagonişti au fost oameni de
toate vârstele aparţinând minorităţilor ce trăiesc alături

de români în municipiul Drobeta Tr. Severin (grecii şi
turcii), oraşul Orşova (germanii şi cehii) şi localităţile
Eşelniţa (romii), Eibenthal, Gârnic şi Sf. Elena (cehii),
Sviniţa (sârbii).

Au fost două zile pline de activităţi interesante, care au
pus accentul pe colaborarea dintre etnii şi pe specificul
cultural al zonei, ca forme de dezvoltare comunitară.
Cei prezenţi au putut admira o paradă a portului popu-
lar specific grupurilor implicate în festival (greci, romi,
sârbi, cehi, germani, precum şi români), spectacole de
folclor în fiecare seară, ateliere de meşteşuguri
tradiţionale (cusături, confecţionare de păpuşi, cioplit
în lemn, prelucrarea metalelor, confecţionare de opinci
etc). Cel mai mare succes l-au înregistrat atelierele de
pregătit mâncăruri tradiţionale, specifice fiecărui grup.
Programul a mai cuprins vizitarea celor două muzee din
Eşelniţa – Muzeul Parohial, care păstrează încă vie am-
intirea celor patru sate strămutate la construirea baraju-
lui Porţile de Fier, precum şi Muzeul Etnografic – o
epopee a vieţii ţăranului de odinioară; întreceri sportive
dedicate tinerilor şi copiilor (minicampionat de fotbal,
mersul în saci); scurtă lecţie de istorie a zonei oferită
printr-o proiecţie de film de Muzeul Regiunii „Porţile
de Fier”.

Presa locală a anunţat evenimentul şi a subliniat că este
primul festival axat în totalitate pe diversitatea umană şi
culturală – o resursă pentru dezvoltarea viitoare a
Clisurii Dunării. (sursa: dri.gov.ro)



4RO.AS.IT.

RO.AS.IT. va avea reprezentanţi
în grupurile de lucru ale PDE
Andi Grosaru, secretarul general al Asociaţiei Italienilor
din România – RO.AS.IT., a participat la lucrările Con-
siliului PDE, desfăşurat pe 9 iulie la Parlamentul Euro-
pean din Bruxelles. Cu acest prilej, a fost înaintată
oficial solicitarea de adeziune a RO.AS.IT. la Partidul
Democrat European, între cele două părţi existând un
parteneriat concretizat deja prin organizarea unor con-
ferinţe internaţionale. În contextul unor semnal pozitive
din partea democraţilor europeni, Andi Grosaru a apre-
ciat că PDE va da un răspuns în viitorul apropiat. Ex-
istă, astfel, şanse apreciabile ca RO.AS.IT. să facă parte
din următorul val de formațiuni care vor adera la par-
tidul ce dă 70 de europarlamentari în alianţa ALDE.
La reuniunea de la Bruxelles s-a mai discutat, printre
altele, despre revizuirea statutului PDE, relansarea Eu-
ropei, drepturile omului, drepturile civile, dar şi despre
20 de politici, printre care cea referitoare la imigraţie,
care ar trebui să urmeze modelul canadian. De aseme-
nea, s-au stabilit grupuri de lucru pe diverse domenii
(drept, economie, energie, imigraţie etc.). Asociaţia Ita-
lienilor din România – RO.AS.IT. a fost invitată să trim-
ită reprezentanşi în aceste grupuri, precum şi la
reuniunile Tinerilor Democrat Europeni.

Mesajul lui Andi Grosaru la Consiliul PDE
Domnilor preşedinţi, dragi prieteni

Este o onoare deosebită pentru mine să mă aflu din nou
în mijlocul familiei reprezentată de Partidul Democrat
European, la o reuniune atât de importantă. În primul
rând, doresc să felicit PDE pentru rezultatele obţinute
la alegerile pentru Parlamentul European. În ciuda
scorului înregistrat şi de formaţiunile radicale, care
este unul îngrijorător pentru noi toţi, faptul că PDE a
obţinut un număr însemnat de mandate ne face să cre-
dem cu tărie că Europa mai poate fi salvată. Că ideea
unei Europe unite este încă puternică şi, cultivată, va
prima în faţa celei care îmbrăţişează scepticismul.
Faptul că, astăzi, PDE urează bunvenit unor noi mem-
bri este un argument special în sprijinul celor spuse
până acum. Ca reprezentant al Asociaţiei Italienilor din
România, mă folosesc de acest prilej pentru
a exprima din nou dorinţa noastră de a face
parte din Partidul Democrat European, par-
tid la ale cărui principii aderăm în totalitate
atât ca discurs, cât şi ca acţiuni. Sperăm ca
acest moment să vină cât mai curând.
România este o ţară cu o poziţie geopolitică
de importanţă strategică. Una dintre tot mai
puţinele care cred în conceptul de Europă
unită şi care fac eforturi pentru integrare, nu
pentru dezintegrare. În acest context,
mesajul PDE, pe care îl transmitem de peste
doi ani prin faptele şi proiectele noastre, îşi
găseşte rezonanţă în rândul unei mase largi
de concetăţeni. Domnilor preşedinţi, familia
democraţilor europeni va deveni mai puter-
nică o dată cu punerea României pe harta
partidului pe care îl conduceţi. Lupta con-
tinuă, iar această forţă sporită va fi evidentă
cu prilejul următoarelor alegeri europala-
mentare.
Dincolo de importanţa geostrategică, despre
România se vorbeşte ca despre un model de con-
vieţuire între minorităţile etnice. Sunt înregistrate ofi-
cial 18 minorităţi naţionale, reprezentate în
Parlamentul României de un deputat. Deputaţii mi-
norităţilor formează Grupul parlamentar al mi-
norităţilor naţionale, care, deşi redus numeric raportat
la totalul parlamentarilor, joacă un rol foarte important
pe scena politică. În condiţiile unui echilibru de forţe
sensibil între Putere şi Opoziţie, voturile membrilor
grupului parlamentar al minorităţilor naţionale a decis
succesul unei moţiuni de cenzură în aprilie 2012 şi, ca
atare, schimbarea guvernului. România a făcut pro-
grese semnificative în domeniul respectării drepturilor
minorităţilor naţionale, atât la nivel central, prin
politici guvernamentale, cât şi local, la nivel adminis-
trativ. Etnicii pot candida la orice funcţie, iar în şed-
inţele de consiliu local este permisă folosirea limbii
materne în funcţie de procentajul de consilieri
aparţinând unei etnii.

Etnicii au acces neîngrădit nu doar la viaţa politică, ci
şi la cele culturală, socială şi economică. În zonele cu
comunităţi etnice au loc periodic evenimente culturale
finanţate de la bugetul de stat, iar oamenii de afaceri
veniţi după Revoluţia din 1989 îşi pot desfăşura activ-
itatea în aceleaşi condiţii cu cei autohtoni, fără să fie
supuşi vreunui tip de discriminare.
Mai mult decât o expresie a spiritului tolerant, atenţia
acordată minorităților etnice este ca o formă a re-
cunoştinţei pe care românii o au faţă de aportul aces-
tora la construirea României moderne, la diversitatea
culturală şi, nu în ultimul rând, la prosperitatea eco-
nomică.
Mai mult decât atât, protecţia minorităţilor, respectul
pentru libertăţile etnicilor, se încadrează între prin-
cipiile liberalismului, principii care reprezintă funda-

mentul statului de drept şi al creării Uniunii Europene.
Mă voi referi astăzi la minoritatea italiană din Româ-
nia, pe care o reprezint şi care devine, de la an la an,
una tot mai vizibilă. Câteva date statistice: la ultimul
recensământ realizat în România, în octombrie 2011,
au fost înregistraţi 3203 de cetăţeni cu origini italiene.
Prin comparaţie, la precedentul recensământ, din anul
2002, s-au declarat 3288 de ”italieni”. Scăderea este
nesemnificativă, în comparaţie cu diminuarea drastică
a numărului total al locuitorilor, de la aproximativ 21
de milioane la aproximativ 19 milioane, şi cu scăder-
ile înregistrate de alte minorităţi naţionale. Ne-am bu-
curat să constatăm că eforturile RO.AS.IT. de
conservare şi promovare a identităţii minorităţii ital-
iene din România, precum şi campania de mediatizare
a recensământului, au avut un succes palpabil. Strate-
gia noastră este una pe termen lung, fondată pe un
proiect iniţiat cu douăzeci de ani în urmă.
În cadrul acestui proiect acordăm o importanţă deo-

sebită învăţământului în limba maternă şi pot spune că,
în ultimii ani, s-au făcut progrese remarcabile la acest
capitol.
Primul pas a fost făcut prin reintroducerea învăţămân-
tului în limba maternă italiană la liceul ”Dante
Alighieri” din Bucureşti, după o pauză de 60 de ani.
Se întâmpla în anul 2005, iar de atunci am continuat să
facem paşi înainte, în colaborare cu Ministerul Edu-
caţiei Naţionale şi cu Primăria. În prezent, liceul
”Dante Alighieri” are ciclu complet de clase cu predare
în limba maternă italiană, de la clasa pregătitoare până
la clasa a XII-a. În paralel, şi graţie lobby-ului făcut
de RO.AS.IT., s-a investit în infrastructura instituţiei
de învăţământ. Astfel, ”Dante Alighieri” a câştigat
rapid în notorietate, fiind în 2013 liceul cel mai căutat
din ţară, nu doar din Bucureşti, cu o medie de 4,3

cereri pe loc.
Demersurile noastre pentru introducerea
învăţământului în limba maternă italiană
nu s-au limitat la capitala ţării. Am
susţinut înfiinţarea unor clase în comuna
Greci, din judeţul Tulcea, iar în prezent
suntem în discuţii cu reprezentanţii Min-
isterului Educaţiei Naţionale pentru
mărirea numărului de instituţii cuprinse în
acest proiect, cu şcoli din oraşe importante
precum Bacău, Galaţi, Timişoara, Dolj şi
Suceava. Echipe mixte RO.AS.IT. – MEN
se vor deplasa în aceste oraşe în perioada
următoare. Pe măsura dezvoltării claselor,
avem promisiunea Ministerului că va fi
organizată olimpiada naţională la limba
maternă italiană.
Am insistat asupra acestui capitol, întrucât
învăţământul în limba maternă este o
componentă esenţială în existenţa oricărei
minorităţi etnice, iar promovarea diver-
sităţii culturale şi lingivstice este una din-

tre ţintele Partidului Democrat European, aşa cum se
stipulează în Manifestul adoptat în această primăvară.
De altfel, educaţia este unul dintre cele cinci obiective
cuprinse în Strategia Europa 2020, o strategie pe 10
ani a Uniunii Europene, al cărei scop trece dincolo de
depăşirea crizei care continuă să afecteze multe dintre
economiile europene. Progresele în plan educaţional
contribuie la îmbunătăţirea perspectivelor profesion-
ale şi la reducerea sărăciei

Închei mulţumindu-vă pentru atenţia acordată. Vă
transmit salutul doamei Ioana Grosaru, preşedintele
Asociaţiei Italienilor din România – RO.AS.IT. Urăm
succes lucrărilor acestui Consiliu şi pregătirilor
pentru viitorul Congres.
Suntem alături de PDE pentru o Europă pe care ne-o
dorim cu toţii!
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Forum italo-român pe tema
fondurilor europene
Ministerul român al Fondurilor Europene, Ambasada
Italiei la Bucureşti şi Confindustria Romania au orga-
nizat un forum pe tema Fondurilor Europene şi în mod
special a Fondurilor Structurale pentru perioada 2014-
2020. “Programarea fondurilor structurale pentru pe-
rioada 2014-2020 şi oportunităţile pentru mediul
antreprenorial” s-a încadrat în semestrul de Preşedinţie
Italiană a Consiliului Uniunii Europene.
Lucrările au fost deschise de E.S. domnul Diego Brasi-
oli, Ambasadorul Italiei, care a spus că scopul eveni-
mentului este acela de a reuni reprezentanţii
Autorităţilor, ai comunităţii diplomatice şi ai mediului
de afaceri în jurul unei teme importante, aceea a opor-
tunităţilor pe care le pot avea firmele care investesc în
România, facilitate de Fondurile structurale alocate din
bugetul UE acestei ţări.
Ministrul Fondurilor Europene, Eugen Teodorovici, a
vorbit despre oportunităţile noii programări structurale
în vederea dezvoltării activităţilor economice în Româ-
nia.
Actualul cadru financiar prevede 6 programe ope-
raţionale: infrastructură, competitivitate, capital uman,
regional, administraţie, asistenţa tehnică a proiectelor
europene. Potrivit demnitarului, în actuala programare
au fost alocate 4 miliarde de euro pentru mediul privat
prin 3 programe: regional, competitivitate şi agricultură.

Vicepreşedintele
Confindustria Ro-
mania, Giulio
Bertola, a salutat
comunitatea ita-
liană şi română de
business prezentă
la eveniment şi a
vorbit despre im-
plicarea concretă a
C o n f i n d u s t r i a
România în proble-
matica absorbţiei
de fonduri eu-
ropene de către
firmele cu capital
italian prezente pe
teritoriul Româ-
niei. Confindustria
România are de
peste 4 ani şi un
desk special dedi-
cat fondurilor eu-

ropene.
Au mai susţinut intervenţii: Aurelia Cristea – Ministrul
delegat pentru Dialog Social, Mihaela Toader – Minis-
terul Fondurilor Europene, Carmen Marcus –
Reprezentanţa Comisiei Europene în România, Cătălina
Dan – principal banker Banca Europeană pentru Re-
construcţie şi Dezvoltare, Cătălina Păuna - senior econ-
omist în cadrul reprezentaţei Băncii Mondiale în
România, Gabriel Friptu – Director
general al Direcţiei Generale Programe Europene din
cadrul Ministerului Dezvoltării Regionale şi
Administrației Publice, Cristian Ababei – Director Au-
toritatea de Management a POSDRU din cadrul Minis-
terului Muncii, Familiei, Protecţiei Sociale şi
Persoanelor Vârstnice, Mihai Herciu – Direcţia Gener-
ală pentru Dezvoltarea Rurală din cadrul Ministerului
Agriculturii din România, Luca Gentile – director ICE/
Agenţia pentru promovarea în străinatate şi inter-

naţionalizarea companiilor italiene, Dan Bota – Intesa
SanPaolo Bank, Adriana Zecchetto – Boscolo&Part-
ners, Roxana Gherman – senior analyst SACE.

fotografii: confindustria.ro

La Bucureşti a fost lansat noul model Ferrari California T
Excelenţa Sa dom-
nul Diego Brasioli,

ambasadorul
Italiei la Bucureşti,

a participat, la
data de 6 iulie la

Bucureşti, la
prezentarea noului

Ferrari
California T în

prezenţa
reprezentanţilor
Forza Rossa şi a

unui public exclu-
sivist. Din nou,

excelența şi
eleganța caracte-

ristice mărcii
Ferrari au fost

apreciate în mod
deosebit de toţi

cei prezenţi,
îndrăgostiţi de

calitatea şi
tehnologia de

avangardă.
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Conferinţă cu ocazia lansării
Preşedinţiei italiene a Consiliului UE

Ministrul Afacerilor Ex-
terne, Titus Corlăţean, a

participat , pe 2 iulie 2014,
la conferinţa de lansare, la

Bucureşti, a Preşedinţiei
italiene a Consiliului UE,

organizată de Ambasada
Italiei în România.

La eveniment au luat parte ambasadorul
Italiei, Diego Brasioli, şeful Reprezen-
tanţei Comisiei Europene la Bucureşti,
Angela Filote, membri ai corpului diplo-
matic acreditat la Bucureşti şi reprezen-
tanţi mass media.
În deschiderea intervenţiei sale, ministrul
afacerilor externe, Titus Corlăţean, a ară-
tat că România va susţine angajat prio-
rităţile preşedinţiei italiene a Consiliului
Uniunii Europene, pe linia discuţiilor
avute în acest sens cu ministrul italian al
afacerilor externe, Federica Mogherini,
in cadrul vizitei efectuate de aceasta la
Bucureşti, la 28 mai 2014. A exprimat
convingerea că mandatul Preşedinţiei
italiene va fi unul dinamic şi de succes.

A subliniat, în acelaşi timp, aprecierea
faţă de activitatea Preşedinţiei elene a
Consiliului UE şi buna colaborare a
acesteia cu autorităţile române.
“România împărtăşeşte pe deplin obiec-
tivul unei Europe mai puternice şi mai
solidare aşa cum este reflectat în prior-
ităţile preşedinţiei italiene”, a transmis
ministrul Titus Corlăţean, afirmând nece-
sitatea adoptării cu prioritate de măsuri

pentru creştere economică şi stimularea
creării de locuri de muncă, în special
pentru tineri.
Configurarea unui cadru instituţional eu-
ropean, continuarea măsurilor de creştere
economică şi crearea de noi locuri de
muncă, extinderea UE, vecinătatea Uni-
unii, consolidarea spaţiului de justiţie şi
afaceri interne, vor reprezenta teme pri-
oritare pe agenda Preşedinţiei italiene, de
interes şi pentru România în perioada ur-
mătoare.
În contextul schimbărilor instituţionale
care vor avea loc pe durata mandatului
Preşedinţiei italiene, şeful diplomaţiei
române a exprimat sprijinul deplin al
României în vederea asigurării unei reîn-
noiri instituţionale de succes, care să
ofere cât mai curând rezultate concrete
pentru cetăţeni. Totodată, a reafirmat în-
grijorarea faţă de ascensiunea mişcărilor
xenofobe şi extremiste, aspect evidenţiat
in cadrul recentelor alegeri europene.
Aceste evoluţii vor „necesita un răspuns
inteligent şi coordonat. Trebuie găsite
modalităţi de prevenire a fenomenului de
eroziune a proiectului european şi de-
puse eforturi pentru prezervarea valorilor
europene, care rămân puncte de atracţie
pentru statele care vor să acceadă în Uni-
une”, a susţinut Titus Corlăţean.
Măsurile de creştere economică pre-
văzute ca obiective ale preşedinţiei ita-
liene, vizând stimularea investiţiilor vor
juca un rol esenţial în asigurarea creşterii
competitivităţii economiilor europene şi
crearea de noi locuri de muncă, mai ales
în rândul tinerilor. Ministrul român al
afacerilor externe a asigurat că România

va coopera îndeaproape cu preşedinţia
italiană în vederea avansării agendei eu-
ropene pe această problematică. Toto-
dată, a salutat abordarea principială a
preşedinţiei italiene şi a trio-ului Preşe-
dinţiei UE în ceea ce priveşte respectarea
libertăţilor fundamentale ale Uniunii, in-
clusiv a liberei circulaţie a cetăţenilor,
care reprezintă una din realizările majore
ale Uniunii şi o expresie a cetăţeniei eu-
ropene.
În ceea ce priveşte spaţiul Schengen,
ministrul Titus Corlăţean a declarat că
este esenţială o consolidare a spaţiului
Schengen, inclusiv prin extinderea sa.
“Contăm pe sprijinul Preşedinţiei italiene
pentru obţinerea de progrese substanţiale
în privinţa aderării României la Schen-
gen, până la sfârşitul acestui an, în baza
abordării în doi paşi. Suntem pregătiţi să

lucrăm îndeaproape cu partenerii italieni,
precum şi cu alte state membre pentru re-
alizarea acestui obiectiv”, a susţinut min-
istrul. La rândul său, ambasadorul Diego
Brasioli a afirmat că din punctul de
vedere al Italiei, România a îndeplinit
toate condiţiile pentru accesul în spaţiul
Schengen încă din anul 2011, iar preşe-
dinţia italiană va face în continuare de-
mersuri pe lângă partenerii europeni
pentru realizarea acestui obiectiv.
În cadrul intervenţiei sale, ministrul afac-
erilor externe, Titus Corlăţean, a salutat,
de asemenea, priorităţile preşedinţiei ita-
liene în ceea ce priveşte consolidarea
rolului extern al Uniunii. În acest sens, a
subliniat că România va sprijini efor-
turile preşedinţiei italiene în continuarea
procesului de extindere a Uniunii.
(Sursa: mae.ro)

Conferenza in occasione del lancio della
Presidenza italiana del Consiglio UE
Titus Corlăţean, il Ministro degli Affari Esteri, ha parte-
cipato oggi, 2 luglio 2014, alla conferenza di lancio
della Presidenza Italiana del Consiglio UE, organizzata
dall`Ambasciata d`Italia in Romania, a Bucarest.
All`evento hanno partecipato Diego Brasioli,
l`ambasciatore d`Italia, Angela Filote, la Direttrice
della Rappresentanza della Commissione Europea a
Bucarest, i membri del corpo diplomatico accreditato a
Bucarest e i Rappresentanti mass media.
All`inizio del suo intervento, Titus Corlăţean, il
Ministro degli Affari Esteri, ha specificato che la
Romania appoggerà le priorità della Presidenza Italiana
del Consiglio UE, secondo le discussioni con il
ministro italiano degli affari esteri, Federica Mogherini,
nel quadro della visita di questa a Bucarest, il 28 mag-
gio 2014. Ha espresso la sua convinzione che il
mandato della Presidenza italiana sarà dinamico e avrà
un buon risultato.
Nello stesso tempo, ha evidenziato il suo apprezza-
mento per l`attività della Presidenza greca del Consiglio
UE e la buona collaborazione di questa con le autorità
romene.
“Romania condivide l`obiettivo di un`Europa più forte
e più solidale come si reflette dalle priorità della
presidenza italiana”, ha trasmesso il ministro Titus
Corlățeanu, affermando la necessità d`accettare misure
di sviluppo economico e la stimulazione di creare dei
luoghi di lavoro, soprattutto per i giovani.
La configurazione di un quadro istituzionale europeo, la
continuazione delle misure di crescita economica e
crescita di nuovi luoghi di lavoro, lo sviluppo UE, la
vicinanza dell`Unione, il rafforzamento dello spazio di
giustizia e gli affari interni, rappresenteranno temi
prioritari per l`agenda della presidenza italiana,
d`interesse anche per la Romania nel periodo seguente.
Nel contesto dei cambiamenti istituzionali che saranno
messi in atto durante il mandato della presidenza ital-

iana, il direttore della diplomazia romena ha espresso
il sostegno della Romania per assicurare un rinnova-
mento istituzionale che avrà un buon risultato, in grado
di offrire il più presto possibile risultati concreti per i
cittadini. Nello stesso tempo, ha riconfermato la preoc-
cupazione per l`ascensione dei movimenti xenofobi ed
estremisti, aspetto evidenziato nel quadro delle elezioni
europee recenti.Questi sviluppi avranno “bisogno di
una riposta intelligente e coordonata. Dobbiamo trovare
modalità di prevenire il fenomeno d`erosione del prog-
etto europeo e sforzarsi per preservare i valori europei,
che rimangono punti d`attrazione per gli stati che
vogliono aderire all`Unione”, ha detto Titus Corlățeanu.
Le misure di crescita economica previste come obiettivi
della presidenza italiana, per quanto riguarda la
stimulazione degli investimenti, gioca un ruolo impor-
tante nell`assciurazione della crescita della competitiv-
ità.Il ministro romeno degli affari esteri ha assicurato
che la Romania coopererà strettamente con la
presidenza italiana per lo sviluppo dell`azienda
europea in questo problema. Nello stesso tempo, ha
salutato l`approccio principale della presidenza italiana
e il trio della presidenza UE in quanto riguardanno le
libertà dei fondamenti dell`Unione, inclusivamente la
liberta circolazione dei cittadini, che rappresenta una
delle realizzazioni maggiori dell`UE e un`espressione
della cittadinanza europea.
Per quanto riguarda lo spazio Schengen, il ministro
Titus Corlățean ha dichiarato che un rafforzamento
dello spazio Schengen è essenziale, implicitamente at-
traverso la sua estensione. “Contiamo sull`appoggio
della presidenza italiana per ottenere dei progressi
sostanziali per quanto riguarda l`adesione della Roma-
nia a Schengen fino alla fine di quest`anno secondo ad
un approccio rapido. Siamo pronti a lavorare stretta-
mente con i compagni italiani, ma anche con altri stati
membri per realizzare questo obiettivo”, ha sostenuto

il ministro. L`ambasciatore Diego Brasioli ha affermato
che dal punto di vista dell`Italia, Romania compie tutte
le condizioni per accedere allo spazio Schengen dal
2011, e la presidenza italiana farà progressi europei per
realizzare questo obiettivo. Nel quadro del suo
intervento, Titus Corlățeanu, il ministro degli affari
esteri, ha salutato anche lui le priorità della presidenza
italiana per quanto riguarda il rinforzo del ruolo esterno
dell`unione. In questo senso, ha sottolineato che Ro-
mania sostenerà gli efforti della presidenza italiana nel
processo di espandere l`unione. “ L`estensione
dell`Unione Europea è stata una storia di successo. Ha
generato alta prestazione economica e politica, e ha
portato valore aggiunta al progetto comunitario e agli
stati candidati”. In questo senso, ha ricordato che la
Romania, come uno stato che ha appena concluso con
buon risultato il mandato della presidenza del Processo
di Cooperazione Sud-Est Europea(SEECP), ha cercato
di consolidare non solo la cooperazione regionale, ma
anche la sincronizzazione di questa con l`agenda
d`estensione dell`UE. Il capo della diplomazia romena
ha espresso la sua convinzione nell`approccio equili-
brato della presidenza italiana, per quanto riguarda la
politica dell`unione nella vicinanza sudica ed estica di
questa. Ha salutato la recenta firma degli Accordi di as-
sociazione con la Repubblica Moldavia, Georgia e
Ucraina e ha specificato che la Romania conta sull`ap-
poggio della presidenza italiana durante il processo rap-
dio di ratificare di questi stati membri UE. Ha
specificato che anche il Governo della Romania ha in-
trapreso gli interventi necessari per la ratifica rapida di
questi accordi. Nel nome della Commissione Europea,
la direttrice della rapresentanza di questa in Romania,
Angela Filote, ha ringraziato gli stati membri e
Romania per sostenere non solo le politiche vicine, ma
anche le politiche di estensione, invocanti per poter
affrontare le provocazioni come la crisis di Ucrainia.
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La Romania a assorbito il 36,26%
dei fondi UE 2007-2013 a luglio
Secondo un comunicato del Ministero dei Fondi 
Europei relativo all’assorbimento dei fondi europei
(situazione dei progetti depositati, approvati, contrattati
e dei pagamenti effettuati dal 2007 all’11 luglio 2014
nell’ambito dei 7 programmi operativi settoriali), la Ro-
mania ha ricevuto da parte della Commissione Europea
l'importo complessivo di 8,9 miliardi di euro, che rapp-
resenta il 46,38% dei finanziamenti 2007-2013 (19,21
miliardi di euro). Di questi fondi, i pagamenti interme-
diari ammontano a 6,804 miliardi di euro (il 35,41%
dello stanziamento 2007-2013). Il valore delle
dichiarazioni di spesa trasmesse all’Unione Europea e’
di 6,967 miliardi di euro, equivalente ad un livello di
assorbimento complessivo del 36,26%.
Nell’ambito dei 7 programmi operativi settoriali sono
stati presentati 43.160 progetti, per un valore 
complessivo di circa 73,7 miliardi di euro, di cui circa
48,6 miliardi di euro rappresenta il contributo UE. Del
numero totale dei progetti presentati, sono stati 
approvati 17.114 progetti, per un valore totale di circa
36,5 miliardi di euro, di cui circa 22 miliardi di euro
rappresenta il contributo UE, pari a circa il 115% della
allocazione UE 2007-2013. Sono stati firmati 13.976
contratti di finanziamento per un valore eleggibile di
circa 25,2 miliardi di euro, di cui 19,7 miliardi 
contributo UE. Il contributo UE per i contratti firmati
rispetto al budget UE totale per il periodo 2007-2013 e’
di circa il 103%.
La Romania ha 92 grandi progetti (sono considerati
grandi progetti quelli con valore totale stimato al mo-
mento della presentazione della domanda di finanzia-
mento di oltre 50 milioni di euro) approvati dalla
Commissione Europea, per un valore complessivo di
circa 10,77 miliardi di euro. Di questi, 69 progetti sono
nel settore dell’ambiente (infrastrutture per l’acqua
potabile, sistema di gestione dei rifiuti, protezione con-
tro le inondazioni e l’erosione costiera ecc), 22 nel
trasporto (infrastruttura stradale, ferroviaria e navale) e
uno nel settore della ricerca (ELI-NP).

Grandi progetti

Secondo un comunicato del 
Ministero dei Fondi Europei relativo
all’assorbimento dei fondi europei
(situazione dei progetti depositati,
approvati, contrattati e pagamenti
effettuati dal 2007 al 20 giugno
2014 nell’ambito dei 7 programmi
operativi settoriali), la Romania ha
ricevuto da parte della Commissione
Europea l'importo complessivo di
8,79 miliardi di euro, che 
rappresenta il 45,76% dei finanzia-
menti 2007-2013 (19,21 miliardi di
euro). Di questi fondi, i pagamenti
intermediari ammontano a 6,686
miliardi di euro (il 34,80% dello
stanziamento 2007-2013). Il valore
delle dichiarazioni di spesa
trasmesse all’Unione Europea e’ di
6,885 miliardi di euro, equivalente
ad un livello di assorbimento 
complessivo del 35,84%.
Nell’ambito dei 7 programmi 
operativi settoriali sono stati presen-
tati 43.133 progetti, per un valore
complessivo di circa 73,5 miliardi di
euro, di cui circa 48,4 miliardi di
euro rappresenta il contributo UE. Del numero totale
dei progetti presentati, sono stati approvati 16.710 
progetti, per un valore totale di circa 36,2 miliardi di
euro, di cui 21,9 miliardi di euro rappresenta il 
contributo UE, pari a circa il 114% della allocazione UE
2007-2013. Sono stati firmati 13.695 contratti di 
finanziamento per un valore eleggibile di circa 25 
miliardi di euro, di cui 19,6 miliardi di euro contributo
UE. Il contributo UE per i contratti firmati rispetto al
budget UE totale per il periodo 2007-2013 e’ di circa il

102%. La Romania ha 91 grandi progetti (sono con-
siderati grandi progetti quelli con il valore totale stimato
al momento della presentazione della domanda di 
finanziamento di oltre 50 milioni di euro) approvati
dalla Commissione Europea, di cui 69 nel settore 
dell’ambiente (infrastrutture per l’acqua potabile, 
sistema di gestione dei rifiuti, protezione contro le inon-
dazioni e l’erozione costiera ecc), 21 nel trasporto 
(infrastruttura stradale, ferroviaria e navale) e uno nel
settore della ricerca (ELI-NP). (ICE BUCAREST)

2.570 nuovo imprese straniere registrate in Romania
nei primi 5 mesi del 2014. Il 40% sono italiane

Secondo i dati del Registro del Commercio della Romania, nei primi cinque mesi dell’anno sono state 
registrate 2.579 nuove imprese a partecipazione estera. Di queste, 1.045 sono imprese a capitale italiano,
circa il 40% del totale.
Il numero totale di imprese estere dal 1991 e’ arrivato quindi a 194.469 con un capitale versato di circa 38,68 
miliardi di euro. 526 aziende a partecipazione estera sono state registrate solo nel mese di maggio scorso
con un capitale versato di circa 8,032 miliardi di euro. Di queste 141 sono italiane, 43 turche, 39 tedesche,
32 ungheresi, 29 francesi e 26 cinesi.
Al 31 maggio 2014 erano registrate complessivamente 38.074 imprese a partecipazione italiana, il 19,68
del totale delle aziende a partecipazione estera registrate in Romania, con un capitale versato di circa 1,724
miliardi di euro. (ICE BUCAREST)

I romeni sono gli unici che utilizzano l’euro
piu’ all’interno del paese che all’estero

Secondo un recente sondaggio Eurobarometro Flash 400 pub-
blicato dalla Commissione Europea, la Romania e l'Ungheria
sono gli unici paesi non appartenenti all'area dell'euro in cui
la maggior parte degli intervistati ritiene che l'introduzione
dell'euro avrebbe conseguenze positive per il loro paese.
I romeni sono gli unici che utilizzano l’euro piu’ all'interno
del paese che all'estero.
Altri risultati del sondaggio:
- La Romania (57% vs 43%) è l'unico paese dell’UE che non
ha adottato l'euro in cui gli intervistati hanno dichiarato di
aver utilizzato banconote in euro più all'interno del paese che
all'estero. In altri paesi, gli intervistati hanno ammesso che
usano principalmente banconote in euro all'estero:. Lituania
(79% vs 20%), Repubblica Ceca (78% vs 22%), Polonia
(69% vs 31%), Ungheria (69% vs 31%), Croazia (61% vs
38%) e Bulgaria (59% vs 41%);
- In Romania, l'85% degli intervistati ritiene che l’euro sara’
introdotto ad un certo momento. Di questi, quasi la metà
(45%) sono convinti che l’introduzione della moneta unica
avvera’ entro il 2019, mentre il 40% pensa che questo accadrà
nel 2020 o più tardi. Solo il 3% ritiene che la Romania non
potrà mai aderire all'euro, e il 12% degli intervistati non ha
idea di quando la Romania introdurra’ la moneta unica.
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ANUNŢ DE ATRIBUIRE
ASOCIAŢIA ITALIENILOR DIN ROMÂNIA – RO.AS.IT, cu sediul în Str. Petru Rareş Nr. 7, 720008 Suceava, judeţul
Suceava, anunţă public atribuirea contractului de furnizare echipamente IT şi licenţe necesare din cadrul proiectului „TIC
– Poarta spre cunoaştere şi eficienţă”, cod SMIS 41108, proiect finanţat prin PROGRAMUL OPERAŢIONAL SECTOR-
IAL „CREŞTEREA COMPETITIVITĂŢII ECONOMICE”, Axa III „Tehnologia Informaţiei şi Comunicaţiilor pentru sec-
toarele privat şi public”, Domeniul Major de Intervenţie 1 „Susţinerea utilizării tehnologiei informaţiei şi comunicaţiilor
”, Operaţiunea 1 „Sprijinirea accesului la Internet şi la serviciile conexe”, în urma derulării procedurii de atribuire
“ACHIZIŢIE DIRECTĂ”, prin aplicarea criteriului de atribuire “preţul cel mai scăzut”, societăţii SC Infozone IT
Solution SRL.
Valoarea contractului este de 90492,16 lei cu TVA, pentru o durată de 2 luni.

REPREZENTANT LEGAL – PREŞEDINTE
GROSARU IOANA
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